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Nad další novelou 
potratového zákona 
aneb Jak dál, KDS?
Michaela Freiová

Jak ten čas letí...
K let už uteklo od horkého 
V 1986, kdy jsme počátkem 
prázdnin u mne v bytě připravovali 
petici proti novele. Na jaká bizardní 
místa nás od té doby vítr zavál 

Bendo, Kaolanová, Fero 
Mikloško, Janko čarnogurský... (A 
kdež by mne tehdy napadlo, že 
do Československa budou přichá
zet uprchlíci...) Requiescas in 
páce, Otče Zvěřino...

Pak vzpomínám na tu zářijovou 
noc: o půlnoci přichází posel se 
zprávou, že Marii Kaplanovou 
odtáhli na policii i s částí 
podpisových archů, které sebrali, 
a co že dělat, zda urychleně 
odeslat zbytek? O jedné s půlnoci 
přepadáme Bendu, který ještě 
bafá z doutníku nad rozpra
covaným samizdatem a peče 
maso k nedělnímu obědu: rada 
zní - jen se neukvapit! Podpisy 
přestěhovat, odeslat v předem 
stanoveném termínu. A nená
padná trojice Bendových dítek 
skutečně odesílá tlustý spis 
protestů na Českou národní radu 
- i se zdvořilým dovětkem, že 
těch chybějících 2.663 podpisů 
^Ize ověřit na policejní stanici 
9 Ckalovově ulici. ("My vám 
zapálíme barák," sípají rozzuření 
estébáci nočním telefonátem.)

Ale nic plátno - hlasuje se 
jednohlasně pro novelu. Kam tu 
jednotu vítr zavál, poslanci strany 
lidové,... Kam vítr zavál články, 
podle nichž “zákon zaručeně počet 
potratů nezvýší, a když, tak jen 
dočasně“... Ta dočasnost má 
zřejmě sovětskou míru a tak čísla 
stoupají a stoupají a českoslo
venské sexuální barbarství se 
stává divadlem světu...

Po pěti letech 
přichází další nove-

Čtu ai 3. verzi pracovního 
znění. Čtu ji s pocitem osvo
bození, že jsme se přiblížili 
pravdivému pohledu na věc.

Především se u nás přestane 
těhotenství PŕERUŠOVÄT, ale 
bude se UKONČOVAT. Lékař je 
povinen “poučit ženu ve smyslu 
Listiny základních lidských práv 
a svobod o podstatě umělého 
ukončení těhotenství, o jeho 
možných důsledcích“ a také 
"informovat o alternativních

Paní Michaela Freiová, 
místopředasedkyně KDS a 
zmocněnkyně federální vlády 
pro otázku uprchlíků
řešeních nechtěného těhotenství 
a možnostech další pomoci" (za 
to chvála Bohu i autorům i 7 
odst. 2). - Matka početnější rodiny 
již nemusí vstupovat do poradny 
s rozklepanými koleny: chrání ji 
i 4 odst. 1 a zní: "zena nesmí 
být k umělému ukončení těho
tenství nucena." i 12 odst. 3 
chrání svědomí zdravotníků, kteří 
"s výjimkou případů akutního 
ohrožení zdraví a života ženy 
mohou... odmítnout přímou účast 
na umělém ukončeni těhotenství". 
- To Jsou místa, za která jsme 
skutečně vděčni.

Jak vypadá nová úprava jako 
celek? zachovává se princip 
"řešení lhůtou", ti. ve lhůtě 12 
týdnů se žena muže rozhodnout 
pro nebo proti. Rozhodne-li se 
proti a ani Listina základních práv 
a svobod ji nezviklá, vypíše jí 
lékař doporučení do lůžkového 
zařízení. Jak ambulantního lékaře 
tak lůžkové oddělení si volí žena 
sama, i 12 odst. 1 však stanoví, 
že ukončení se provádí jen v 
zařízeních veřejné sítě: komentář 
zdůrazňuje, že se to týká i případů 
bez hospitalizace. Potraty se tedy 
nebudou provádět v soukromých 
ordinacích a peníze za ně stržené 
půjdou zpět do zdravotnictví (a 
ne třeba do propotratové propa
gandy, jak tomu bývá u soukro
mých potratových klinik).

(pokračování na 2. straně)

ZPRÁVY

Z výkonného výbo
ru

11. dubna zasedal v Praze 
výkonný výbor KDS, který přijal 
tato usnesení:

1. Výkonný výbor vyzývá 
oblastní organizace, aby návrhy 
k organizační struktuře strany 
zasílali všem členům RZV a na 
sekretariát KDS v Praza do 10. 
května.

2. K přípravě programu KDS 
projednal W stížnost K. Steinera 
na nečinnost komise. W došel 
ke shodnému závěru, že program 
stranymusí být aktualizován ve 
směru od místních organizací. V 
této souvislosti uložil Peteru Pálko
vi svolat komisi a její činnost 
koordinovat s představiteli 
odborných komisí KDS.

3. W upozorňuje tajemníky 
00 Severní Morava, Mostecko a 
Vysočina, že dosud nesplnili svoji 
povinnost v evidenci členů a 
místních organizací a ukládá jim 
tento nedostaek okamžitě odstranit 
do 30. dubna 1991.

Dále upozorňuje tajemníky OO, 
že v případě neplnění uložených 
úkolů může ústřední tajemník 
KDS vyvodit příslušné důsledky 
při finančním ohodnocení 
pracovníka.

W žádá tajemníky OO, aby 
podali sekretariátu KDS zprávu o 
placení členských příspěvků za 
rok 1990 a 1991.
Zahraniční kontakty

Ve čtvrtek 11. dubna přijeli na 
návštěvu Československa hosté z 
holandské CDA. Pánové J. A. M. 
L Houben - předseda komise 
pro střední a východní Evropu

Stanovisko MO KDS Brno k situaci ve 
straně

Zdá se, že kdykoli naše strana nabere sílu a získá šance oslovit 
společnost v zásadních věcech, stane se toto signálem pro nástup 
nekonstruktivních skupin uvnitř strany. Právě taková situace nastala 
nyní v souvislosti s návrhem na nové organizační členění strany.

Chceme k tomu vyjádřit svoje stanovisko. Nezpochybňujeme 
specifické zájmy a potřeby českých, moravských a eventuelně 
slovenských členů naši strany a jsme pro zemské uspořádání strany. 
Zároveň se domníváme, že by bylo velmi nešťastné, kdyby budoucí 
organizační členění nekorespondovalo s členěním státní správy tak, 
jak bude navrženo zákonodárnými sbory a zakotveno v nové ústavě.

Snahy o urychlené svolání mimořádného sjezdu odmítáme jako 
nezodpovědné. Proto, aby se nadcházející sjezd mohl stát platformou 
pro deklaraci našeho programu pro příští volby - což máme za 
jeho nejdůležitější cíl -, považujeme začátek příštího roku za 
nejvhodněiší termín jeho konání. Vyzýváme všechny místní organizace, 
aby si uvědomily základní posláni strany, kterým Je aktivní působeni 
a ovlivňování veřejnosti, a k tomuto směřovali veškerou svoji činnost. 
Ve zbývajícím čase do sjezdu musí být naše práce efektivní, bez 
zbytečných vnitřních sporů o často podružné organizační a procedurální 
otázky.

Odstraňme věci, které nás rozdělují a usilujme o jednotnou 
politickou tvář Křesťanskodemokratické strany. Obraťme svou pozornost 
ze stranických problémů na problémy občanské.

Ročník I-číslo 15
- a G. L. O. Baron van Boetzelaer, 
člen stejné komise, se setkali s 
místopředsedy KDS M. Tylem, P. 
Tollnerem, M. Freiovou a H. 
Krátkým a ústředním tajemníkem 
KDS 1. Svobodou. Hovořili spolu 
o vztazích Západu a střední 
Evropy, o vztazích mezi naší 
stranou a holandskými křesťanský
mi demokraty a o vnitřní situaci 
v obou zemích a stranách.

Demokracie se urči
tě prosadí

Místní organizace KDS v 
Prostějově připravila pro své členy 
a občany besedu s poslancem 
ČNR a místopředsedou KDS ing. 
P. Tollnerem. Pan poslanec 
nejdříve seznámil přítomné s tím, 
jak byl zvolen poslancem do ČNR 
za KDS (v dřívějším JM kraji), 
a pak se vyjádřil 
k nejdu- 
I e ž i tě j s í m 
politickým 
událostem 
v naší zemi 
z pohledu 
KDS i z pohle
du poslance 
ČNR.

Přítomné 
informoval 
o připra
vovaných 
lustracích 
v ČNR 
a podtrhl, že 
i zde jsou poslanci, kteří spolupra
covali s StB. Jednoznačně řekl, 
že všichni tito lidé musí odstoupit 
nejen z míst poslanců, ale ze 
všech veřejných funkcí, protože 
nemají žádné právo v těchto 
funkcích setrvat. O otázce 
státoprávního uspořádání

(pokračování na 4. straně)



Zákon o půdě
Ve FS bylo rozhodnuto, že se 

návrhy zákonů mají znovu vrátit 
do výborů. Ve výborech mají být 
znovu projednány (už se znalostí 
všech úskalí) s tím, že po 
skončení projednávání není vylou
čeno donaaovací řízení mezi 
sněmovnami.

Materiály k lustra
cím odtajněny
w Předsednictvem FS byly pro 
poslance odtajněny materiály 
lustrací těch poslanců, kteří bylý 
označeni za spolupracovníky StB. 
Poslanci by tak měli získat 
možnost posoudit pravdivost 
obhajob vyslovených poslanci 
označenými za spolupracovníky 
StB ve sněmovně. Já osobně se 
domnívám, že by znalost těchto 
materiálů mohla výrazně ovlivnit 

i názory poslanců na zákon o 
ztrátě mandátu.

Poránu s prezi
dentem

Ve středu ráno se uskutečnila 
pracovní snídaně skupiny 
poslanců s prezidentem republiky. 
Snídaně se účastnil i předseda 
naší strany dr. Benda. Pan 
prezident se velmi zajímal o 
pozadí krize kolem zákona o 
půdě a o možnosti řešení 
problémů. Představitelé parla
mentu přesvědčovali pana prezi
denta, že se nejedná o krizi 
parlamentu, ale o politickou i 
legislativní nedokonalost práce 
federální vlády. Úkolem parla
mentu by mělo být dávat jasná 
politická rozhodnutí a ne zpra
covávat a přepracovávat paragraf 
po paragrafu nedokonale vládní 
předlohy zákonů, které navíc 
neopoví dají politické realitě. Záro
veň bylo upozorněno na značnou 
(a někdy možná i záměrnou) 
informační bariéru mezi "Hradem1' 
a FS. Za toto je odpovědná 
federální vláda, kde věřím i ve 
snahy záměrně dezinformovat 
prezidenta republiky.

Problém: 
předsednictvo FS

Další problém, který v parla
mentu existuje, je předsednictvo. 
Politické složení předsednictva 
naprosto neodpovídá složení FS. 
Předsednictvo pak nejen neplní 
své funkce, ale hlavně jsou v 
některých případech poslanci 

nuceni schválit i zákony, se kterými 
úplně nesouhlasí. Vede je k tomu 
obava z vyvolání parlamentní 
krize a z následného rozpuštění 
parlamentu, kdy by se nejvyšším 
zákonodárným a politických orgá
nem této země stalo levicové 
předsednictvo FS. Prezident byl 
informován, že brzy musí dojit 
k rekonstrukci předsednictva FS.

Souhlas s Vrbou
Tla poslední schůzi klubu KDU 

v CNR přednesl ministr průmyslu 
pan Vrba zprávu o stavu svého 
resortu. Podle jeho zprávy je 
hluboká krize českého průmyslu 
způsobena hlavně odbytovou krizí 
(rozpad svazků s bývalou NDR. 
se Sovětským svazem i nižší 
vnitřní spotřeba). Problémem je 
zadluženost podniků - jinak by 
bylo možné rychle neperspektivní 
provozy zavřít a nechat přežít 
jen ty konkurenceschopné. Bohu
žel výše zadlužení byla v minulosti 
určována direktivně (úředníci 
rozhodovali, zda podnik dostane 
dotaci ze státního rozpočtu či 
úvěr) a dnes nic nevypovídá o 
životaschopnosti podniku. Tedy i 
velmi perspektivní podniky mají 
vysoké dluhy, které jim brání se 
začít rozvíjet. Pan ministr nám 
oznámil, že budou k jednotlivým 
podnikům přistupovat individuálně 
a že se pokusí (asi i pomocí 
Fondu národního jmění) provést 
individuální oddlužení 
perspektivních podniků. Až potud 
se se zprávou pana Vrby nedalo 
nesouhlasit.

Nesouhlas s Vrbou
Zbytek zprávy (plány 

ministerstva pro najbližší období) 
už je velmi kontroverzní a v řadě 
bodů byl také poslanci kritizován. 
Ministerstvo evidentně sází na 
rozsáhlý vstup zahraničního kapi
tálu ještě před transformací 
národního majetku. Ze 1400 
podniků, které spadají pod 
ministerstvo průmyslu, má být 
130 dáno do malé privatizace, 
140 je rychloprivatizovatelných (čili 
snad pomocí kuponů), ale u 
většiny ostatních se zřejmě chce 
ministerstvo pokoušet o fúzi se 
zahraničními firmami. U některých 
gigantických podniků (Skoda 
Mladá Boleslav, CKD Praha. 
Zbrojovka Brno) je to pochopitelné 
a asi jediné možné řešení. U 
řady ostatních mi to však připadá 
jako masivní rozprodej národního 
majetku. A to navíc (podle 
zkušeností, které zatím s tímto 
ministerstvem máme) za nepříliš 
výhodných podmínek a bez 
dostatečné konkurence. Vysloveně 
nepřijatelný se z tohoto hlediska 
zdá např. plán ministerstva na 
privatizaci n.p. Benzina a benzí
nových čerpadel. Ministerstvo chce 
v malé privatizaci prodat jen 
několik okrajových čerpadel a 
ostatní chce prodávat v podobě 
2-3 řetězců západním firmám 
(např. Oil, Shell). Pokládal bych 
malou privatizace čerpadel za 
zcela přirozenou (ať už se potom 
do řetězců spojí jejich nabyvatelé) 
a budeme o tomto ještě s 
ministerstvem jednat.

Nad další novelou potratového zákona aneb Jak dál, KDS?
Michaela Freiová (dokončení z první strany)

Předepisovaná antikoncepce 
bude zadarmo, příslušné vyšetření 
a kontroly také. Uvolní se možnosti 
sterilizace, která však musí být 
zajištěna proti zneužití např. z 
rasových důvodů.

Zákon zakazuje komerční využi
tí embryí, jež zde dosud kupovaly 
zahraniční firmy za devizy a 
používaly např. na výrobu kosme-

Äávrat k tradiční
mu vidění

Myslím, že lze bez nadsázky 
říci, že • projde-li zákon v tomto 
znění - znamená návrat od 
osvětimsky užitkového myšlení k 
tradičnímu vidění hodnot. Novela 
z r. 1986 ukázala jasně, že špatný 
zákon kazí mravy. Uvidíme, zda 
letošní novela podpoří uctivější 
přístup k lidskému životu a 
vztahům mezi lidmi. Osobně věřím 
ve výchovnou funkci zákona a 
jsem přesvědčena, že tato novela 
bude mít dobrý dopad. V sázce 
je hodně: úcta k životu před 
narozením souvisí s úctou ke 
končícímu životu a k životu s 
defektem. Likvidace slabých a 
bezmocných je strašlivým 
pokušením našeho století, které 
je - díky vyspělé technice - 
schopno tuto likvidaci provádět 
hladce a diskrétně.

Využít prostor
Otázka ovšem zněla, co dál, 

resp. co na to dál, KDS? 
Odpověděla bych trochu heslovitě: 
využít prostor.

1. Podporovat pluralitu ve 
zdravotnické síti. Nenechme si 
zjednodušovat celou problematiku 
potratů frázemi o konzumní 
mentalitě: je skutečně mnoho žen, 
které těhotenství zastihne ve 
zdravotně problematické situaci a 
jimž je třeba poskytnout 
ODBORNOU pomoc. Podporujme 
proto všemi prostředky ta zařízení, 
která v poradnách pro těhotné 
sledují možnost zachování těho
tenství i v obtížné situaci. Tam, 
kde nejsou podmínky pro 
speciální zařízeni, vyžadujme, aby 
normální těhotenská poradna měla 
zvláštní hodiny právě pro tyto 
případy. Než se tato praxe rozšíří, 
měli by ji lékaři suplovat osobními 
konexemi.

2. Využít námitku svědomí. Je 
potřeba, aby co nejvíce lékařů 
a sester, nakolik jim to dovolí 
odbornost a možnost přeškolení, 
využilo prostor této námitky. Je 
to především v zájmu matek. 
Dokud budou v těhotenských 
poradnách sedět lékaři, kteří 
vůbec nechápou, proč by potrat 
měl být problémem, zůstanou 
matky v problémové situaci bez 
pomoci.

3. O výchově k odpovědnému 
partnerství se v poslední době 
hodně mluví ale celkově mám 
dojem značné bezradnosti. I tady 
se domnívám, že se bez určitých 
zákonných úprav neobejdeme - 
stanovi-li jednou zákon, že 
manželství je holubník, odkud lze 
odletět kdykoli bez souhlasu 
partnera, chápe je společnost jako 

holubník a chová se podle toho. 
Dopad novely potratového zákona 
z r. 1986 nás snad dostatečně 
poučil, že znění zákona má 
dlouhodobý a hluboký dopad na 
lidské chování. Podle mého názoru 
by se KDS měla napřít tímto 
směrem.

4. Fungující tržní ekonomika 
leccos vyřeší - širším spektrem 
antikoncepce počínaje a lepšími 
možnostmi bydlení konče. Podpo
ra ekonomické reformy podle 
mého soudu pomůže podmínkám 
rodin více než přehnané popu- 
listické požadavky. Úpornější 
budou problémy ekologické - ale 
tady pravě KDS v osobě ministra 
Dejmala posadila pravého muže 
na pravé místo.

Předplatné na
Znravodaj 
je malou, ale velmi 
užitečnou investicí.

Objednací kupon najdete na 4. straně.
i : ' ' .. í : .

5. V křesťanském, jmenovitě 
katolickém prostředí pozoruji 
tendenci hnát požadavky na 
zpřísnění potratového zákona 
ještě dále a usilovat o úplný 
zákaz potratů. Ani z křesťanského 
hlediska s tím nesouhlasím, ale 
to sem nepatří. Jako politik se 
domnívám, že zákon jde dost 
daleko v tom, aby potraty omezil 
a otevřel prostor pro alternativy. 
Jakýkoli další krok by naopak 
otevíral prostor pro kriminální 
řešení.

Na celém zákoně si právě 
nejvíc cením toho, že chrání 
mravní rozhodování jednotlivce. 
Role svědomí se významně 
rozšířila a moci státu v této věci 
ubylo. Nechtějme proto moc státu 
zvyšovat - byť i s dobrým 
úmyslem.

Zpravodaj KDS číslo 15/1991

Z PARLAMENTU
Marek Benda



Který politický 
problém Vás v 
poslední době 
nejvíce trápí a 
proč?

1) V současné době? Když to 
řeknu upřímně, mě žádný politický 
problém netrápí. Trápily mě 
lustrace, ale ty už jsou pryč.

dr. M. Nejedlá, Praha 5
2) Nejvíce mě trápí česko

slovenské vztahy, protože se 
bojím, že to je rozpad demokracie 
jako takové.

K. Řeřichová, Praha 6
3) Že mám díky privatizaci 

obě děti pomalu bez zaměstnání.
M. Machová, Chyňava
4) Zákon o půdě, protože si 

myslím, že návrh pana Tyla je 
daleko spravedlivější.

F. Šemík. N. Město nad Metují
5) Nemáme dostatek členu. 

Teď děláme veřejné přednášky, 
ale všechny místnosti jsou drahé 
a návštěvnost je malá. Já jsem 
dělal přednášku v Náchodě - 
Setkáni s Masarykem. Pozvali 
jsme asi sto lidí a přišlo jich 
dvacet.

V. Vernar, Náchod
6) Politický problém, to je 

široký pojem. Trápí mě asi to; 
že se někdy nahoře zabývají 
trošku zdlouhavě některými nedů
ležitými věcmi a to je důsledek 
toho, že se lidově řečeno prkotiny 
natahují a důležité věci utíkají. 
Konkrétně třeba zákon o půdě, 
o majetku obcí a vůbec podpora 
privatizace. Lidé se chtějí postavit 
na nohy, ale okamžitě jim je 
začnou podrážet. Vemte si takové 
Západní Německo, Rakousko. Po 
váíce lidé dostali určité subvence 
a pět roků měli klid. Protože stát 
věděl, že zbohatne tím, co oni 
vytvoří. U nás aby někdo rychle 
nezbohatl, hned mu vezmeme to, 
co mu na druhé straně chceme 
dát.

J. Polomský, Darkovice
7) Mě trápí politických problé

mů více: je to zachovám naší

Studenti už zapomněli?
V minulých dnech zle vyčinili 

studenti ministerstvu školství, že 
s nimi nekonzultovalo zvýšení 
kolejného. K čemu by tyto 
konzultace asi směřovaly, je 
myslím každému jasné.

Patřím ke generaci, která se 
"uměla" narodit. S nástupem 
komunismu jsem začal studovat 
a brzy po jeho pádu isem odešel 
do důchodů. Tato sírutečnost je 
zřejmě příčinou toho, proč jsem 
citlivý na to, když vidím, jak si 
někdo neváží toho, že muže v 
obnovující se demokratické 
společnosti svobodně studovat a 
smysluplně pracovat.

Je třeba objektivně přiznat, že 
řada lidí, pocházejících z 
chudobnějších vrstev, by za 
poměrů první republiky na studia, 
zejména vysokoškolská, nemohla 
ani pomyslet. Jaká to, však byla 
v padesátých letech studia a jaké 
šance měli v zaměstnání inženýři 
a doktoři, kteří byli zatíženi 
původem (jestli byl otec továrník 
nebo obuvník nerozhodovalo, 
protože na závadu nebylo jeho 

federace, ekonomická reforma, 
lustrace. Nejdůležitější je ale 
podle mě vyřešení naší státnosti.

T. Svoboda. Praha 4 '
8) Momentálně nejvíc problém 

státoprávního uspořádání a 
kampaň, která je kolem toho 
rozvířena, a to spíše z obavy z 
toho, že jde o problematiku uměle 
živenou.

dr. O. Skoda, Pelhřimov

9) Nacionalismus, protože 
představuje ohrožení celistvosti 
státu.

Ing. Z. Chrást, Brno
10) To je závažné. Pracuji v 

regionální politice, takže největší 
problém je pro mě problém 
plzeňské radnice. Ten vidím 
hlavně v tom, že je malá 
průhlednost konání radnice. 
Nemáme dostatek podkladů pro 
to, abychom jako zastupitelstvo 
mohli Kvalifikovaně činnost rady 
kontrolovat a podporovat.

ing. C. Fojtícek, Plzeň

11) Na Slovensku národnostní 
problém, ve světě nestabilita 
Sovětského svazu a situace na 
Blízkém Východě.

ing. J. Berka, Kyjov
Anketu připravili Martin Frei a 

Patrik Benda.

bohatství, ale jeho "odsou
zeníhodný" zájem o soukromé 
podnikám) a navíc odmítali socia
listicky myslet a hovořit nebo 
alespoň vůbec politicky nehovořit?

Na průmyslovce v Břeclavi 
(1948-52) to ještě nebylo tak zlé. 
Chtěli, abychom se stali svazáky, 
tak se jimi během roku staía 
celá škola. Na technice v Košicích 
už to bylo horší. Tam např. po 
hlasování na svazácké schůzi 
museli opustit školu ti, jejichž 
rodiče označili místní udavači za 
kulaky. Účast na prvomájových a 
jiných oslavách byla ostře sledo
vána, stejně jako účast na tzv. 
studentské mši. Při zkoušce z 
marx-leninismu musel každý odpo
vědět, jak je vyrovnán s nábo
ženskou otázkou.

Brzy po nástupu do Zetoru 
Brno (1958) jsem byl předvolán 
k politické prověrce. Vytýkali mi 
tam mimo jiné, že si dopisuji s 
tetou, která odešla za zaměstná
ním do USA již v roce 1922. 
Později jsem se dozvěděl, že 
moc nescházelo a byl jsem, stejně 

jako mnozí nespolehliví kolegové, 
přeřazen do výroby.

Protože se mi mé povolání 
stalo koníčkem, stal jsem se 
autorem 33 patentem chráněných 
vynálezů, z nichž bylo realizováno 
asi 20%. Odměny jsem si musel 
vysoudit. Diplomantům z VUT 
jsem v období normalizace mohl 
dávat konzultace jen neoficiálně. 
Můj sen, platit známku ROH 
alespoň v hodnotě 30 Kčs, se 
mi nesplnil.

Táži se vás, páni studenti: 
Chcete studovat bez většího úsilí, 
s nízkým kolejným a za male 
peníze a potom celý produktivní 
věk pracovat jako mnozí z mé 
generace, nebo chcete studovat 
při vyšších výdajích, uskromnit 
se, dávat kondice a jinak si

POZOR!
Nabízíme vzdělání v zahraničí!

Velvyslanectví Spolkové republiky Německo nabízí pěti absolventům 
vysokých škol (věk do 30 let) ptětiměsíční vzdělávací pobyt v Bonnu 
(1. 9. 1991 - 31. 1. 1992), organizovaný Bundestagem, při němž 
by se jeho účastníci měli podrobně seznámit s fungováním politicl^^ 
systému SRN, což by měli využít při své další veřejné činnwF. 
Všechny výlohy jsou hrazeny, účastnici budou po dobu pobytu 
dostávat stipendium. Nutná je vynikající znalost nemčiny.

Zájemci, ozvěte se kanceláři Křesťanskodemokratické mládeže 
do 25. 4. Adresa je stejná Jako KDS.

Kdo máte zájem o roční postgraduální studium na téma 
Křesťanství a ďemokracie ve Francii, umíte dobře francouzský 
a je Vám méně než 35 let, zavolejte do 1. května docentu 

Kropáčkovi na pražské telefonní číslo (02) 76 30 86.

KOMENTÁŘ
Perspektivy prezidenta Gorbačova při 
současném vývoji v SSSR
Dr. Antonín Procházka, poslanec ČNR, člen jejího 
předsednictva

Bouřlivá hladina vývoje v SSSR poutá na sebe neustále pozornost 
světové veřejnosti. Stagnace ekonomické reformy na straně jedné, 
vlna stávek a úsilí některých svazových republik o samostatnost na 
straně druhé jsou faktory, které dávají vznikat různým politicj^^ 
seskupením.

Je proto přirozené, že osud dalšího vývoje je spojováín s 
perspektivou prezidenta Gorbačova. Gorbačov má nesmírnou zásluhu 
na celkovém uvolnění politické atmosféry, byl to on, kdo umožnil 
cestu východoevropským státům ke svobodě, i když byla u něho 
motivována snahou po záchraně ekonomického potenciálu vlastní 
země. Pojem svobody obsahuje v sobě vždy prvek analytický, t.j. 
snahu po vymanění se z dosavadního sevření. Proto i snahy 
pobaltských republik, Gruzie, Arménie i Moldavska jsou důsledky 
této nastoupené cesty.

Program reforem má také svou dynamiku, kterou nutno respektovat. 
Pozorujeme však delší dobu, že sám reformátor vědomě zpomaluje 
nastoupený trend. Vyvolává tím boj protikladných sil, z nichž 
konzervativní síla se snaží zvrátit vývoj do "osvědčených“ kolejí, 
zatímco jxikrokově demokratické síly Žádají urychleni celého procesu 
přestavbý hospodářského i demokratizačního procesu. Gorbačov, ve 
snaze vyprostit se ze situace nastalých kompromisů, posílil svou 
osobní moc tím. že k vedoucí stranické funkci převzal i nominatorní 
funkci hlavy státu. Opakoval tím chybu, se kterou se již dříve 
vypořádaly bývalé satelitní státy, aby zabránily růstu zjevné totality 
a koncentrace moci.

Domnívám se proto, že bude nezbytné takto spojené funkce 
opět rozpojit. Je to řadový proces, ku Kterému bude muset dojít, 
a mužem, který tak učiní, bude Gorbačov sám. Nesouhlasím však 
s názorem, že rozpojením těchto vrcholných funkcí dojde k posílení 
oné funkce, kterou si ponechá. Už sám fakt, že bude nucen tak 
učinit, znamená ztrátu jeho politické síly i prestiže.

Gorbačov nestačil vývoji, který sám uvedl v život. V rámci 
udržení celosvětové stability tedy nastane, pokud již nenastala, 

doba, kdy bude muset být vystřídán. Ostatně je to osud všech 
velkých reformátorů.

a dělávat a mít reálnou 
iku, že především na vás 
(á ne na uličním výboru a různých 
prověrkových komisích) bude zále

žet, zda se uplatníte a něčeho 
dosáhnete či nikoliv? Zplna srdce 
bych vám přál levné studium a 
dobré perspektivy. Zatím toto 
není a dlouho nebude možné, 
stejně jako není možné socia
listicky pracovat a kapitalisticky 
žít. Když si dnes musí utahovat 
opasek celá společnost, nelze 
přepokládat, že studentům a jejich 
rodičům se to vyhne. Pro ty, 
kteří to nebudou chtít pochopit, 
mám jednu radu: Požádejte o 
dokončení studia v SSSR nebo 
na Kubě, tam se ještě studuje 
po socialistickú - levněji a snadněji.

Ing. Antonín MalůŠek
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(ze Zpravodaje Číslo 12)

V prohlášení se hovoří o 
propasti mezi "politickou repre
zentací" KDS a širší členskou 
základnou. Protože vystupuji jako 
politický reprezentant KDS, poku
sím se na některé problémy 
odpovědět. Je pravda, že program 
KDS je poměrně široký a že na 
jeho realizaci můžeme mít 
rozdílné názory (a já si myslím, 
že je to velmi dobře). Zcela 
přímý (a v demokratických stra
nách používaný) mechanismus je 
vnitrostranické navrhování a schva
lování zástupců (kandidátů) do 
Rolitické reprezentace země.
epřímých mechanismů Je více 

a nejsou (a to nejen vinou politické 
reprezentace) zcela využívány. 
Jedním z nich je pravidelné 
přizvávání politických zástupců na 
schůze MO nebo OO, kde 
můžeme vysvětlit, proč to či ono 
děláme, a řadoví členové nás 
mohou korigovat a přesvědčovat, 
že bychom to měli dělat jinak. 
Druhým by měly být (a v některých 
oblastech už jsou) odborné komi
se. Tyto komise mají více času 
i informací k jednotlivým problé
mům a poskytují poslancům 
fundovaná stanoviska k projedná
vaným otázkám (a opět mohou 
žádat vysvětlení, proč poslanec 
jejich názor nehájí). Je příznačné, 
že právě v oblastech, kde tyto 
komise (zemědělství, hospo
dářství) nejlépe fungují, máme 
širokou odezvu veřejnosti a malou 
kritiku od členů strany.

Další problém v této oblasti 
vidím v tom. že politická repre
zentace musí mít volnost rozho
dování (některé definice dokonce 
říkají, že politika je uměním 
kompromisu). Pokud bychom měli 

Jak to bylo s dluhem ČSL
Protože jsou kolem této věci stále dohady, rozhodl jsem se 

zopakovat základní fakta.
Po uzavření volební koalice KDU byla uzavřena i dohoda o 

rozdělení finančních prostředků a to v poměru 2:5. Všechny prostředky 
mělo ministerstvo financí podle této dohody poukázat ČSL a ta 
nám dohodnutou část měla neprodleně podstoupit.

Ve skutečnosti to vypadalo jinak. O tom, že ČSL peníze obdržela, 
jsem se dozvěděl nikoliv od ní ale od ministerstva financí. ČSL 
nám tuto skutečnost potvrdila teprve tehdy, když tyto finanční 
prostředky použila na jiné účely a nám byla schopna postoupit 
pouze jednu třetinu z dohodnutého podílu.

Na základě těchto skutečností jsme s vedením ČSL vyvolali 
jednání o splacení zbývající části, ale ani dohoda, která z tohoto

OBJEDNÁVKA ZPRAVODAJE KDS

MÔ

adresa (ulice, mčsto, PSČ)

počet kusů
Předplatná do konce června činí 11 Kčs a do konce roku 37 Kčs.

Tuto objednávku pošlete do redakce a přiložte doklad o zapla 
cenil

zcela přesně určené a do 
podrobností vytýčené mantinely 
pro jednání, je nepochybné, že 
se to naši soupeři dříve ci později 
dozvědí a dotlačí nás přesně 
tam, kam až budeme smět 
ustoupit, neboť přesně rozpoznají, 
kdy blufujeme a kdy ne. To se 
týká zejména problémů uzavírání 
koalic, ale i všech dalších 
politických problémů (např. je 
důležité, že víme, že strana 
podporuje spolkové uspořádání 
státu ci scénář ekonomické 
reformy, problémy bychom však 
měli v okamžiku, kdy by bylo 
určeno - a my z toho nesměli 
uhnout - že hlavní město 
moravskoslezské země má být 
Kroměříž a její hlavou prezident 
volený na pět let či že ČKD 
Praha má být v rámci transformace 
odprodána firmě IBM).

A poslední poznámku: je 
chybou, že nemáme vlastní tisk, 
ale tento by nevyřešil a ani 
nemohl vyřešit problém informo
vanosti ve vnitrostranických 
otázkách (pokud by ho chtěl 
řešit, stal by se nutně nezajímavý 
pro nečleny strany a tím nedosta
tečně prodejný a nerentabilní). 
Snad všechny strany v naší zemi 
(i ty, co mají vlastní tisk) používají 
pro informování o dění ve straně 
vnitrostranických bulletinů (vím to 
o ODS, ČSL, KSČM i dalších).

Tedy závěr: Pokud máte dojem, 
že bychom měli hájit něco jiného 
než hájíme, řekněte nám to. 
Snažme se řešit konkrétní problé
my, které před námi vyvstávají, 
a ne všechno převádět na 
personální problém nefukčnosti 
toho či onoho.

Marek Benda

jednání vzešla, nebyla ze strany ČSL dodržena. Přestože již na 
podzim jsme posílali na vedení ČSL pokusy o smír, nebyla dodržena 
ani další dohoda, opět z naší strany vyvolaná.

V této situaci RZV neměl podle mého názoru jinou možnost, 
než rozhodnout o arbitráži. To, že se jednalo o spravedlivý požadavek 
potvrdilo určitě i to, že jsme arbitrážní soud vyhrali zcela jednoznačně 
už při prvním stání.

Poslední dobou se spekuluje i s tím, že se dr. Benda měl 
údajně s představiteli ČSL dohodnout o zastavení arbitrážního jednání 
a o termínech postupného splácení dluhu. Takové tvrzení se rozhodně 
nezakládá na pravdě, dr. Benda se o ničem takovém s představiteli 
CSL nedohodí a i kdyby dohodL nemělo by to žádný význam, 
protože rozhodující bylo v této věci usnesení RZV.

Tomáš Svoboda

ZPRÁVY
(dokončení z 1. strany)

se vyjádřil tak, že KDS se 
přiklání k trojfederaci a to na 
principu zemském. Podtrhl, že je 
nejlepší se přidržet všeho, co již 
bylo úspěšně vyzkoušeno.

KDS pro svou Jasnou, srozu
mitelnou a neměnnou politiku 
získala uznání nejen u nás, aíe 
i v zahraničí, kde je brána jako 
jedna ze stran, která má své 
poslance v parlamentě a ve vládě 
ČR dva ministry - školství prof. 
P. Vopěnku a životního prostředí 
ing. I. Dejmala. KDS chce oslovovat 
všechny občany našeho státu, ať 
křesťany či ateisty, kteří uznávají 
křesťanské ideály. Zdůraznil, že 
tak je tomu i jinde ve světě v 
křesťanských stranách.

Dále podtrhl, že KDS byla 
vůbec první stranou, která se po 
17. listopadu zorganizovala s 
jasným programem a cílem. 
Vyzval přítomné občany, aby se 
nebáli vstupovat do politických 
stran, protože ony jsou základem 
pluralitní demokracie. Kdokoliv, 
kdo se rozhoduje pro členství v 
politické straně bez fanatismu, 
uvážlivě a s odhodláním v ní 
pracovat pro kultivaci naší politiky, 
je hoden úcty.

Na závěr besedy se rozproudila 
velmi bohatá a plodná diskuse. 
Všichni přítomní se shodli na 
tom, že na významných místech 
ve státě, na okrese, v podnicích 
přetrvávají staré struktury. A jen 
malá část z nich se snaží pracovat 
tak, jak nastoupená demokracie 
potřebuje. Přítomní se shodli v 
názoru, že je nutné, aby z 
veřejného a z hospodářského 
života a z podniků odešli všichni 
ti, co ještě před 17. listopadem 
byli plně oddáni socialismu a 
ideálům marxismu-leninismu.

Dále pan poslanec zdůraznil, 
že je nutné již nyní se připravovat 
na příští parlamentní volby a že 

je potřeba již nyní připravovat 
mladé a schopné lidi pro práci 
v důležitých funkcích v našem 
státě.

Naše MO si pravidelně zve 
do našeho města poslance za 
KDS. Po předsedovi KDS poslanci 
ES V. Bendovi to byl poslance 
ČNR A. Procházka a nyní další 
poslanec ČNR P. Tollner. Vidíme 
v tom způsob, jak dosáhnout co 
nejužšího styku mezi poslanci 
naší MO. Společně si vymíM

názory na důležité události ve 
státě, v naší straně.

V neposlední řadě bychom 
chtěli vyzvednout tu skutečnost, 
že náš Zpravodaj KDS je na 
vysoké úrovni a pro vlastni 
MO a pro získání nejnovějS^ 
poznatku je nenahraditelný.

Bylo by velmi dobré, kdyby i 
důležité zprávy z republikové rady 
či výboru se touto cestou 
přenášely a tak se co nejdříve 
dostávaly mezi veškeré členy KDS.

Za MO KDS Prostějov 
předseda A. Dušek

Nová telefonní čísla sekretariátu KDS:

ústřední tajemník KDS - (02) 2195 • 5671

hospodářská ředitelka KDS ■ (02) 236 84 29

tisková služba KDS - (02) 235 14 54
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